

Аннотация цикла научных трудов Амосовой Алисы Анатольевны, кандидата исторических наук, доцента СПбГУ, тема: «Государственная идеология и идентичность политических элит России второй половины XIX-XX вв.».

Основной научный интерес соискателя более 15 лет направлен на изучение деятельности советской политической элиты периода позднего сталинизма. В частности, в представленном цикле научных работ отражены аспекты экстремальной повседневности партийной бюрократии середины XX в. и изучены причины политических репрессий, реализованных в ее отношении в послевоенный период.

Плодотворным оказалось сотрудничество соискателя с крупнейшими специалистами по данной тематике из США (Университет Ричмонда) и Москвы (Российский государственный архив новейшей истории). Реализованная научная кооперация позволила не только выявить, проанализировать и ввести в научный оборот объемный пласт исторических источников, аккумулированных в архивах и библиотеках РФ (Государственный архив Республики Крым, Центральный государственный архив историко-политических документов Санкт-Петербурга, РГАНИ) и США (Library of Congress, Washington), но и обобщить авторские разработки, международные методологические подходы.

Одна из представленных на конкурс статей посвящена политической биографии выдающегося сталинского функционера и малоизвестной жертвы «Ленинградского дела» Николая Васильевича Соловьева (*Brandenberger D., Amosova A., Pivovarov N. The Rise and Fall of a Crimean Party Boss: Nikolai Vasil'evich Solov'ev and the Leningrad Affair // Europe-Asia Studies. 2019. Vol. 71. No. 6. Pp. 951-971. DOI: 10.1080/09668136.2019.1636935*). Послевоенная дискредитация партийного работника наглядно иллюстрирует специфику функционирования политической системы в целом, а также в части опасений И. В. Сталина по поводу зарождающейся новой партийной элиты СССР.

Сегодня деятельность политической элиты советского периода активно обсуждается в прессе и в популярной литературе. К сожалению, большинство из таких публикаций не являются научными, то есть, их авторы не используют строго научную методологию, не следуют принципам объективности и исторической достоверности. Две из представленных на конкурс публикаций подготовлены с целью противодействия попыткам исказить факты и фальсифицировать историю в угоду конъюнктурным соображениям (*Амосова А. А., Бранденбергер Д. Новейшие подходы к*

интерпретации «Ленинградского дела» конца 1940-х — начала 1950-х годов в российских научно-популярных изданиях // *Новейшая история России*. 2017. № 1. С. 94-112. DOI: 10.21638/11701/spbu24.2017.106; Amosova A., Brandenberger D. Debates over the 1949 «Leningrad Affair» in the Contemporary Russian Popular Press // *Europe-Asia Studies*. 2015. Vol. 67. No. 9. P. 1487-1497. DOI: 10.1080/09668136.2015.1083744).

Научный интерес А. А. Амосовой, направленный на изучение развития российской общественно-политической мысли и истории Санкт-Петербургского университета второй половины XIX – XX вв. сформировался в результате работы автора в рамках научных проектов СПбГУ, начиная с 2010 г. (Kotov A. E., Amosova A. A. Conservatives against Uvarov's triad // *Vestnik Sankt-Peterburgskogo Universiteta - Istorija*. 2018. Vol. 63, No. 4. Pp. 1031-1046. DOI: 10.21638/11701/spbu02.2018.404; Амосова А. А., Котов А. Э. Петербургский университет в период реформ и революций // *Российская история*. 2017. Вып. 6. С. 215-219). Данное направление исследовательских интересов дополняет основную специализацию автора на советском периоде истории России, позволяя проследить формы трансформации идентичности элит, выявить антагонистические процессы внутри политических групп, лояльных государственной идеологии.

Результатами исследований Алисы Анатольевны стали публикации на русском и английском языках в изданиях, индексируемых в наукометрических базах данных Scopus (в том числе, 3 публикации в журналах I квартиля) и Web of Science Core Collection.

1. Brandenberger D., Amosova A., Pivovarov N. The Rise and Fall of a Crimean Party Boss: Nikolai Vasil'evich Solov'ev and the Leningrad Affair // *Europe-Asia Studies*. 2019. Vol. 71. No. 6. Pp. 951-971. DOI: 10.1080/09668136.2019.1636935
2. Kotov A. E., Amosova A. A. Conservatives against Uvarov's triad // *Vestnik Sankt-Peterburgskogo Universiteta - Istorija*. 2018. Vol. 63, No. 4. Pp. 1031-1046. DOI: 10.21638/11701/spbu02.2018.404
3. Амосова А. А., Бранденбергер Д. Новейшие подходы к интерпретации «Ленинградского дела» конца 1940-х — начала 1950-х годов в российских научно-популярных изданиях // *Новейшая история России*. 2017. № 1. С. 94-112. DOI: 10.21638/11701/spbu24.2017.106
4. Амосова А. А., Котов А. Э. Петербургский университет в период реформ и революций // *Российская история*. 2017. Вып. 6. С. 215-219.
5. Amosova A., Brandenberger D. Debates over the 1949 «Leningrad Affair» in the Contemporary Russian Popular Press // *Europe-*

Abstract of the cycle of research works of Amosova A. A., Candidate PhD, Associate Professor of St. Petersburg State University, theme: "The State ideology and the identity of the political elites of Russia in the second half of the XIX-XX centuries."

The main research interest of the applicant for more than 15 years has been aimed at studying the Soviet elite of the late Stalinist period. In particular, the presented cycle of articles reflects main aspects of the extreme daily life of the party bureaucracy of the mid. 20th century and studied the reasons for the political repressions implemented against these persons in the post-war period.

Collaboration with leading experts on this topic from the USA (University of Richmond) and Moscow (Russian State Archive of Contemporary History) turned out to be productive. The implemented research cooperation made it possible not only to identify, analyze and introduce to academic community a voluminous layer of historical sources, accumulated in the archives and libraries of the Russian Federation (State Archive of the Republic of Crimea, Central State Archive of Historical and Political Documents of St. Petersburg, Russian State Archive of Contemporary History) and the USA (Library of Congress, Washington), but also to summarize author's developments, international methodological approaches.

One of the articles focuses on the career of N. V. Solov'ev, a prominent Stalin-era official and little-known victim of the 1949 Leningrad Affair (*Brandenberger D., Amosova A., Pivovarov N. The Rise and Fall of a Crimean Party Boss: Nikolai Vasil'evich Solov'ev and the Leningrad Affair // Europe-Asia Studies. 2019. Vol. 71. No. 6. Pp. 951-971. DOI: 10.1080/09668136.2019.1636935*). When treated as a case study, Solov'ev's life and times illustrate a variety of important things about Stalinism as a whole. Solov'ev's postwar disgrace and ruin reveal much about the broader functioning of this political system, particularly in regard to Joseph Stalin's concerns about the USSR's emergent party elite.

Today, the activities of the political elite of the Soviet period are actively discussed in the press and in popular literature. Unfortunately, most of such publications are not scientific, that is, its authors do not use strictly research methodology, do not follow the principles of objectivity and historical accuracy. Two of the publications submitted for the competition were prepared to counteract attempts to distort facts and falsify history for the sake of opportunistic

considerations (Amosova A., Brandenberger D. *The Modern Approaches to the Study of "Leningrad Affair" of the late 1940s - early 1950s in the Russian Semi-Scholarly Literature // NOVEISHAYA ISTORIYA ROSSII-MODERN HISTORY OF RUSSIA*. 2017. No. 1. Pp. 94-112. DOI: 10.21638/11701/spbu24.2017.106; Amosova A., Brandenberger D. *Debates over the 1949 «Leningrad Affair» in the Contemporary Russian Popular Press // Europe-Asia Studies*. 2015. Vol. 67. No. 9. P. 1487-1497. DOI: 10.1080/09668136.2015.1083744).

A. A. Amosova's research interest in studying the development of Russian socio-political thought and the history of St. Petersburg University in the second half of the 19th - 20th centuries. formed as a result of the author's work within the framework of scientific projects of St. Petersburg State University, starting in 2010 (Kotov A. E., Amosova A. A. *Conservatives against Uvarov's triad // Vestnik Sankt-Peterburgskogo Universiteta - Istorija*. 2018. Vol. 63, No. 4. Pp. 1031-1046. DOI: 10.21638/11701/spbu02.2018.404; Amosova A. A., Kotov A. E. *Saint Petersburg University in the period of reforms and revolutions // ROSSIISKAYA ISTORIYA*. 2017. Vol. 6. Pp. 215-219). This area of research interests complements the author's main specialization in the Soviet period of Russian history, allowing one to trace the forms of transformation of the identity of elites, to analyze antagonistic processes within political groups loyal to the state ideology.

The research results of A. A. Amosova were presented in series of publications in Russian and in English, indexed in the scientometric databases Scopus (including 3 publications in the 1st quartile journals) and the Web of Science Core Collection.